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Jozef Sedlák 20. apríla 2023

Mlynár z Kolárova, kde našli ukrajinské obilie s
pesticídmi, vysvetľuje, koľko ho nakúpili a prečo tak
urobili - Krajina - Ekonomika

ekonomika.pravda.sk/krajina/clanok/664357-mlynar-z-kolarova-kde-nasli-ukrajinske-obilie-s-pesticidmi-hovori-
kolko-jej-nakupili-a-preco-tak-urobili

Kolik obilí ročně umelete?

Zhruba 135 tisíc tun, 90 procent z toho je pšenice, zbytek žito a

špalda.

V minulosti jste zpracovávali slovenské obilí. Co vás vedlo k nákupům ukrajinské
pšenice?

Už iv minulosti byly roky, kdy jsme nakupovali obilí z České

republiky nebo z Maďarska. Šlo o menší množství než nyní při

nákupu ukrajinské pšenice. Té jsme koupili 16 tisíc tun. Pro každý

mlýn je důležité, aby cena pšenice s dopravou byla co nejnižší. Na

západním Slovensku jsou podmínky pro pěstování vynikající a také

krátké dopravní trasy, nemáme důvod hledat obilí jinde. Když však v
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důsledku počasí jeho kvalita nedosahovala úrovně, jakou jsme

potřebovali, koupili jsme obilí v ČR. Posledních pět let jsme

nekoupili žádné obilí mimo Slovensko.

Čtěte více Šéf potravinové zprávy

hovoří o tom, který vzorek rozhodne

o stavu ukrajinského obilí

Proč jste nyní sáhli k dovozové pšenici?

Loni se objevily iv médiích zprávy, že mouka bude na příděl, mlýny

nebudou mít obilí, jehož ceny prudce rostly. Farmáři neprodávali

zásoby, nikdo nevěděl, kam až dosáhne vrcholu ceny. Čekalo se, jestli

to bude za tunu pšenice 200, 250, 300, 350 či 400 eur. Před rokem

každý měsíc ceny šly nahoru o několik desítek procent. Naše firma

hodně exportuje, obilí jsme potřebovali.

Kam vyvážíte mouku?

Do Česka, Polska, Maďarska, Rumunska. Cítili jsme, že v Česku a

Maďarsku ztrácíme schopnost cenově konkurovat. Na Slovensku byla

pšenice dražší než v regionu východní Evropy. Reagovali jsme na to

dovozem. Ostatní udělali to co my, jen to možná nepřiznali.

Začátkem léta Evropská unie zrušila dovozní cla, v médiích se psalo o

potřebě pomáhat Ukrajině. Využili jsme obchodní příležitosti a

nakoupili jisté množství pšenice z Ukrajiny.

Od koho?

Jsme relativně malá firma, která nemá obchodní tým ani zkušenosti s

dovozními dokumentacemi. Proto, když nás kontaktovala jedna

obchodní firma registrovaná v ČR, nakoupili jsme obilí od ní.

Je to zaběhnutá společnost nebo vznikla teprve nedávno?
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Existuje několik let, neměla nějaké velké tržby, ale nebyla to včera či

dnes založená obchodní firma.

Uvádíte na obalu, odkud mouka, kterou umelete, pochází? Považujete to za
důležité?

Ze zákona vyplývají povinnosti z hlediska označování výrobku. A ty

dodržujeme.

Doma máme balíček kolárovské mouky, ale původ zrna tam nevidím.

Když například vyrábíme mouku pro obchodní řetězce pod jejich

privátními značkami, tak tam smlouva specifikuje původ suroviny.

Do kilogramového spotřebitelského balení mouky jsme nikdy žádnou

surovinu pocházející ze země mimo EU nedali.

Uvedli jste u ukrajinské mouky její původ?

Máme také nebalenou mouku, kterou prodáváme pekařům. Tam jsou

specifikace, podmínky, trochu volnější a nemáme povinnost použít

na sto procent českou pšenici. Dali jsme tam ukrajinské obilí.

Čtěte více Obilí z Ukrajiny donaha

odkrylo naše vlastní problémy

Čili mouka, která se prodává v sítích pod značkou Mlyn Kolárovo nebo v obalech
privátních značek obchodních řetězců je vyrobena ze slovenského obilí?

Stoprocentně ano. Pro pekárny nebyla vždy vyrobena ze sto procent

ukrajinského obilí, ale nějaký podíl ukrajinského obilí tam byl.

Jaký dosah má kauza s chlopyrifosem na vaši mlynářskou pověst?

Jsem velmi zklamaný z toho, jak celou záležitost komunikují

kontrolní orgány. Nekomunikují s námi, ale s veřejností a médii.

Pokud se někdy vyskytne v potravinářství nějaká chybná šarže, v

rychlém výstražném systému EU, který se jmenuje RAPID, je na něj
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upozornění a takový výrobek se stáhne. Ale ne tak, že se šíří prakticky

poplašné zprávy, způsobí se panika. Ještě nejsou potvrzeny výsledky

a už je identifikován výrobce, to se stalo na Slovensku. Neměli

potvrzené informace a hned začali do médií tisknout informace.

Stačilo říci, že se jedná o největší mlýn z jihu Slovenska a bylo jasné,

o koho jde. To považuji za neprofesionální. Do dnešního dne

nemáme potvrzeno, že šarže je vadná. To se ukáže příští týden.

Utrpěli jsme obrovskou finanční i morální škodu, celé Slovensko a

Česko je nejisté. Resort měl lidi ujistit, že mouka je v pořádku, a ne

vyvolat paniku. (Ministr Vlčan na pondělním tiskovce takové ujištění

dal. Pozn. redakce.)

Šéf potravinového dozoru profesor Jozef Bíreš tvrdí, že chlorpyrifos, který je v EU
na seznamu zakázaných látek, by neměl být v pšenici ani v minimálním množství.

Pokud akreditovaná laboratoř vyhodnotí nějaký vzorek, tak je tam

výsledek, který zjistili. Je tam nějaká nejistota měření, neboť žádný

test není stoprocentní, vždy může být nějaká odchylka. V

protokolech, které jsme zveřejnili, je posouzení souladu a nesouladu.

Výsledky měření sledovaných fyzicko-chemických parametrů

analyzovaného vzorku jsou v souladu s požadavky platného znění

nařízení Evropského parlamentu a Rady č. 1004/2006. 396/205 o

maximálních hodnotách reziduí – zbytků pesticidů v potravinách

nebo krmivech rostlinného a živočišného původu. Podstatné podle

nás je, že akreditovaná laboratoř deklaruje, že zkoumaný vzorek obilí

vyhovuje. To, co říká, pane Bíreši, nevím, odkud bere.

Čtěte více Jak je to s ukrajinským

obilím a kde je největší problém?

Působí akreditovaná laboratoř, kde jste si dali provést analýzu, na Slovensku?

https://ekonomika.pravda.sk/krajina/clanok/664132-ako-je-to-s-ukrajinskym-obilim-a-kde-je-najvacsi-problem/
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Jedná se o akreditovanou laboratoř Eurofins, nadnárodní společnost,

která provádí speciální testy na pesticidy. Má pobočku v Nových

Zámcích. Samotné testy se neprovádějí v Nových Zámcích, ale v

centrále v Německu.

Ústřední ředitel ŠVPS řekl, že mezi vaším a jeho zjištěním je odchylka a rozhodne
až třetí arbitrážní vzorek. Co budete dělat, pokud referenční laboratoř EU dá za
pravdu ŠVPS?

V tom případě bude vše ukončeno, ŠVPS může prohlásit, že daná

šarže není v souladu s předpisy a my budeme nuceni obilí

zlikvidovat. S informacemi se však mělo počkat, a ne že podle nich je

všechno dva týdny předem jasné. Nějakou část ukrajinského obilí

jsme již zpracovali a byli jsme zvědaví, zda jsou rezidua i v mouce.

Mouku jsme dali otestovat.

A výsledek?

Mouka vůbec neobsahuje rezidua. To znamená, že čistící systém umí

odstranit případná rezidua. Veterinární zpráva nám možná zakáže

zpracovat to zadržované množství, ale my víme, že jsme to uměli

vyčistit. To je podivná situace.

Poté, co se stalo, máte ještě chuť nakupovat obilí z Ukrajiny?

Tato otázka není moc aktuální, neboť od února vůbec nekupujeme

obilí z Ukrajiny. Nyní ceny na Slovensku dramaticky klesaly. Ani

Ukrajinci nenabízejí žádné množství. Totiž když jim řekneme, že

jsme ochotni zaplatit 180 až 200 eur za tunu, při nákladech na

dopravu z Ukrajiny 150 eur se jim to nevyplatí. I když obchodníci

zaplatí ukrajinským farmářům jen 30 eur za tunu pšenice, vůbec se

neoplácí. Co bude v budoucnosti, neumím říct, vše závisí na tom, zda

dostane Ukrajina nějaký speciální statut. Dovolím si však jedno

poznamenat.

A až?

To, že ukrajinská pšenice je kvalitní. Není třeba ji démonizovat,

protože ji kupují i   Italové i Španělé, celá Evropa. Ukrajinská pšenice

dělá velké problémy našim farmářům ne proto, že je na Slovensku.
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Nyní Italové z Oděsy umí dopravit za 25 eur tunu pšenice do Itálie,

ale z Kolárova na Slovensku při dopravě nákladním autem stojí jedna

tuna 50 eur. Takže Italové umí nakoupit ukrajinskou pšenici za

výrazně nižší ceny než slovenskou, a slovenská, maďarská či česká

ztrácí konkurenceschopnost v Evropě. To je velký problém a to je

třeba řešit. Ne, že ničíme zpracovatele.

 

 


